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МЕРКАВАННЕ РЭДАКТАРА

COVID-19

Навалач, навалы, навальніцы
несьлі нам заўсёды злыбяду.
Беларусы, быццам лозы ніцыя,
гнуцца долу, а сваё вядуць.
 
Варта ж толькі 

сьцішыцца напасьцям,
сонцу даць лагоднае сьвятло,
як з руін паўстане ў адначасьсе,
ўсё, што ледзь у прорву 

не сышло.

Г.Станкевіч

ВЫБАРЫ-2020

Беларусь пасля 9-га жніўня — гэта новая Беларусь. Гэта краіна, 
якая выйшла з пратэстам на вуліцы. Краіна, якой надакучыў 
дыктат і пагрозы. Краіна, якая выбрала сабе новую сімволіку і 
новыя песні. Краіна, якая перастала баяцца, а гаворыць услых 
тое, аб чым раней толькі шапталіся.

ШТО БУДЗЕ ДАЛЕЙ З НАШАЙ 
БЕЛАРУССЮ?

Многія беларусы ў глыбінцы, якія не 
маюць крыніц інфармацыі, акрамя БТ, 
ламаюць галаву: "Ці нармальна гэта 
ўсё?" Спяшаюся запэўніць: цалкам 
нармальна. Больш за тое, гэта — старт 
у Беларусь-мару, Беларусь-казку, 
Беларусь — нашу будучыню.

Галоўнае, што ў нашай новай 
Беларусі не будзе хлусні. Асабліва з 
тэлеэкрана. Асабліва ад чынавенства. 
Асабліва ад прэзідэнта. Такой хлусні, 
што пакуль што сёння несупыннай 

плынню ліецца з БТ і чыім носьбітам 
з'яўляецца бальшыня чыноўнікаў 
разам з галоўным. Маладыя беларусы, 
якія не ведаюць тэлевізара як крыніцы 
інфармацыі, гэтай хлусні не ведаюць. А 
таму, я ўпэнены, што зменам — быць!

Калі ж яны наступяць, тыя змены? 
Чым хутчэй атачэнне Лукашэнкі 
зменшыцца да мінімуму, тым хутчэй 
наступяць і змены. Галоўнае, што 
працэс сыходу ў галовах людзей 
запушчаны. Усё больш людзей 

задумваецца над рэчамі, якія раней не 
выклікалі ў іх аніякага роздуму. 

Сёння беларусы аб'ядналіся вакол 
галоўнаі ідэі: у нашай краіне мусяць 
быць сумленныя выбары. Якія 
праводзяцца не пралукашэнкаўскай 
вертыкаллю, а цалкам незалежныя. 

Чым хутчэй той, хто хацеў бы 
кіраваць вечна, зразумее гэта, тым 
лепш будзе для краіны. Тым хутчэй 
наступяць тыя змены.

Калі ж нехта іх не жадае, то найхутчэй, 
што ён будзе змыты з дарогі хваляй 
народнага гневу. 

У тым, што гэтая хваля ўздымаецца 
і яна будзе высокай, сумнявацца не 
прыходзіцца.

Г.Станкевіч

У чэрвені 2020 рост смяротнасці 
проці мінулага чэрвеня склаў 3753 
чалавекі.

У маі 2020 рост смяротнасці проці 
мінулага мая склаў 1309 чалавек.

У красавіку 2020 рост смяротнасці 
проці мінулага красавіка склаў 543 
чалавекі.

Лічбы студзеня-сакавіка ў цэлым 
адпавядаюць паказчыкам гадоў з 
нізкім узроўнем захворвання на грып 
і ВРВІ, які адзначаўся гэтай зімой. 
Але лічбы смяротнасці ў маі-чэрвені 
абсалютна беспрэцэдэнтныя. Такіх 
не назіралася ні разу за ўсе часы, 
пакуль на сайце ААН вядзецца 
падрабязная статыстыка — з 1980 
года.

Зыходзячы з гэтых лічбаў,
смяротнасць за красавік-чэрвень 

перавысіла сярэднюю за апошнія 5 
гадоў прыкладна на 5500 чалавек. 
Верагодна, гэта і ёсць рэальны вынік 
каранавірусу ў нашай краіне.

Ён жахлівы: сувымерны з краінамі 
і рэгіёнамі свету, дзе ўдар Covid-19 
быў найгоршы.

Па афіцыйных звестках, станам 
на 30 чэрвеня ад Кавіду ў Беларусі 
памерла толькі 398 пацыентаў — 
амаль у 14 разоў менш, чым прырост 
статыстыкі смяротнасці за красавік-
чэрвень.

Па тых жа афіцыйных звестках, ад 
1 ліпеня да сённяшняга дня памерла 
яшчэ 307 пацыентаў з Кавід.

Статыстыка смяротнасці ад Кавід, 
як і статыстыка пнеўманій па асобных 
раёнах і бальніцах засакрэчана 
ад красавіка, таму СМІ ніяк не 
маглі яе праверыць. Ва ўсіх іншых 
еўрапейскіх краінах статыстыка Кавід 
не была засакрэчана. У большасці 
еўрапейскіх краін каранцінныя меры 
па Кавід былі нашмат стражэйшыя, 
што стала тэмай для вялікай палемікі 
ў нашай краіне.

"Наша Ніва"

У адрозненне ад мінулых 
гадоў, статыстыка смяротнасці 
не была апублікаваная ў 
Беларусі. Аднак пры гэтым 
дадзеную інфармацыю ў 
звычайным парадку перадалі 
ААН, якая і апублікавала яе. 
Лічбы шакуюць.

ШАКУЮЧАЯ 
СТАТЫСТЫКА

У  інтэрнэце з’явіўся запіс, як  сябры 
выбарчай камісіі менскай школы 
№  39  атрымлівалі адмысловы 
інструктаж, з  якога вынікае, што яны 
мусілі не лічыць галасы, а раскладаць 
бюлетэні па  адпаведных стосах, 
загадзя прапісаных лічбаў.

У  студыі праграмы "Шчыра кажучы" 
аўтар аўдыязапісу, адна з непасрэдных 
чальцоў камісіі, ужо былая настаўніца 
Святлана Абламава, распавядае, 
як  на  яе  ўчастку выглядаў падлік 
галасоў:

«З  аўдыязапісу чуваць, што 
спачатку мы  мусілі падлічыць, 
колькі чалавек прыйшло. (...) Гэтая 

лічба проста пісалася, мы  рабілі 
выгляд, што лічым. Нам так сказалі: 
„Рабіце так, нібыта, вы  лічыце“. Далей 
ідуць нявыкарыстаныя бюлетэні, 
абразаюць іх, нібыта, таксама іх лічаць. 
Потым датэрміновае галасаванне, 
усё ў  цэнтр. Удвох вырашаем, што 
гэты стос будзе за Лукашэнку, гэты — 
за Ціханоўскую, гэты — за Канапацкую, 
гэты  — за  Чэрачня, гэты  — супраць 
усіх, гэты  — нявыкарыстаныя . Калі 
ў  паперы напісана, сапсаваных  — 
нуль, тады такога стоса не мусіць быць. 
А  астатнія прыблізна складаюцца 
ў  такія стосы, колькі там пазначана 
галасоў ці  проста каб у  стосе верхні 

бюлетэнь быў правільны».
У фальсіфікацыях былі задзейнічаны 

не  толькі сябры камісіі, але 
і праўладныя назіральнікі. Адна з такіх 
назіральніц  — настаўніца Ірына 
Смалонская — сведчыць, што ніякага 
рэальнага назірання праўладныя 
назіральнікі не  праводзілі. На  гэтых 
выбарах яна вырашыла паведамляць 
незалежным назіральнікам, якія 
працавалі звонку выбарчага ўчастка, 
сапраўдную колькасць людзей, 
што прыходзілі на  датэрміновае 
галасаванне.

«Самае галоўнае тое, што былі ўкіды. 
Гэта значыць, за  пяць дзён было 
дапісана 500  бюлетэняў. Мы  налічылі 
250 тых, хто прыйшоў на галасаванне. 
У пратаколе было 750».

Белсат

У праграме Белсату «Шчыра кажучы» — ёсць сведчанні 
сябраў камісіяў і афіцыйных назіральнікаў пра фальсіфікацыі 
прэзідэнцкіх выбараў.

ЯК ФАЛЬСІФІКАВАЛІСЯ ВЫБАРЫ

Цуд фармаваньня нацыі
Я  не  магу суняць хваляваньня 

і трымценьня ў грудзях кожны раз, калі 
працую над асьвятленьнем падзеяў 
на радзіме ці проста гляджу трансьляцыі 
грандыёзных народных шэсьцяў адтуль.

Але пры гэтым, глыбока ў  душы, 
я  шчасьлівы. Бо  бачу неверагодную 
карціну запозьненага абуджэньня 
і  паўставаньня апошняй цэнтральна-
ўсходнеэўрапейскай нацыі. Гэта ўсё  ж, 
дзякуй Богу, адбылося. Мы  адбыліся, 
і я гэта ўбачыў.

У адзін момант мільёны людзей 
раптам усьведамляюць сваю 
крэўную роднасьць, адзінства свайго 
гістарычнага лёсу і  сваю асобнасьць 
ад  астатняга сьвету. Раптам узьнікае 
разуменьне, што існуе з  аднаго боку 
«сьвет» і  «яны», а  з  другога  — «мы», 
«беларусы».

Незалежна ад таго, чым скончыцца ў Беларусі цяперашняе 
процістаяньне народу з уладай і яе сілавымі структурамі, для 
мяне асабіста ў гэтую выбарчую кампанію ўжо ўсё адбылося. 
Я ўбачыў тое, пра што марыў і што стараўся наблізіць сваёй 
працай апошнія 35 гадоў.

ВЯЛІКАЕ БЕЛАРУСКАЕ 
НАЦЫЯНАЛЬНАЕ ПАЎСТАНЬНЕ

Людзі востра адчулі і  зразумелі, што 
крыніца ўлады — яны самі, грамадзяне, 
што дзяржаўны апарат  — гэта ўсяго 
толькі наёмныя мэнэджары, якія 
разам зь  сілавым блёкам жывуць 
на  грошы людзей. І  грамадзяне 
раптам запатрабавалі ад  дзяржаўнага 
апарату строгага выкананьня законаў 
і ляяльнасьці.

Таму мы  чуем на  мітынгах 
і дэманстрацыях па ўсёй краіне дзясяткі 
аднатыпных дэклярацый з  вуснаў 
простых людзей: «Мы тут улада!»

Сымбалі і іх зьмест
За  апошнія чатыры месяцы ў  краіне 

адбыўся фактычны плебісцыт у пытаньні 
вяртаньня гістарычнай сымболікі — бел-
чырвона-белага сьцягу і  герба Пагоня, 
а галоўным сымбалічным дэвізам новай 
нацыі стаў ужо ўсенародна прызнаны 
вокліч «Жыве Беларусь». Прыкладаў 

гэтага тут нават ня трэба прыводзіць — 
мы гэта бачым і чуем вакол сябе кожны 
дзень.

Усё гэта азначае перамогу беларускай 
Беларусі, за  якую памерлі тысячы 
і  тысячы яе  найлепшых сыноў і  дачок, 
пачынаючы ад  Кастуся Каліноўскага. 
Але, у  прынцыпе, пачатак гэтага шляху 
быў пакладзены ў  862  годзе, калі 
на гістарычную арэну выйшла Полацкая 
дзяржава.

Сымболіка вызначае зьмест і  вэктар 
разьвіцьця краіны і  народу. Цяпер ужо 
ясна, што раней ці  пазьней гэта будзе 
такая Беларусь, якой яе бачылі Каліноўскі, 
Багушэвіч, Іваноўскі, Луцкевічы, іншыя 
айцы БНР і  БССР, пасьляваенная 
культурная эліта, адраджэнцы 80-х — 
90-х гадоў, дэпутаты незалежнасьці і ўсе, 
хто працаваў і працуе на Беларусь ў ХХ 
і ХХІ стагодзьдзі.

Непазьбежная перамога беларус-
кай мовы

У  сэрцах і  душах беларусаў іх  гнаная 
мова ўжо перамагла.

Пра гэта сьведчаць апытаньні 
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грамадзкай думкі, калі 
большасьць выказваецца 
супраць страты беларускай 
мовы.

Пра гэта сьведчаць шматлікія 
прамыя эфіры Свабоды з  вуліц 
вялікіх і  малых беларускіх 
гарадоў, калі людзі просяць 
прабачэньня за  тое, што 
будуць гаварыць па-расейску. 
Гэта вызнаньне маральнага 
імпэратыву і  маральная 
перамога, якая празь некалькі 
дзесяцігодзьдзяў стане 
фактычнай.

Вось адзін з самых харак-
тэрных прыкладаў. Менскі 
фатограф і пэдагог Ірына 
Бондзюк напісала пра  сябе 
ў Фэйсбуку 22 ліпеня 2020 году:

«Извините, я по-русски. 
Мой папа белорус, военный. 
Мама русская. Я до 15 лет 
— по военным городкам, 
где белорусов не было. Как 
ребёнок военного, до 91-го 
белорусский язык не изучала. И 
до последнего года относилась 
ко всему спокойно... И 
ОГРОМНОЕ СПАСИБО учителям 
моего сына по истории — 
Суворову Родиону Олеговичу 
и по белорусскому языку и 
литературе — Федорович 
Светлане Павловне!!! Благо-
даря им мой сын обожает 
разговаривать на  белорусском 
языке и очень гордится нашей 
историей. А я... Я, глядя на него, 
и — не поверите, — благодаря 
Бабарико вдруг тоже поняла, 
что люблю Беларусь, что 
мы могли бы быть независимым 
народом с  гордо поднятой 
головой. Это я  всё к  чему. 
Наверняка не  одна я  сейчас 
стала ходить везде в вышиванке 
и решила, что научусь говорить 
по-белорусски. Только сейчас 
у  большинства начинает 
просыпаться национальное 
самосознание, ощущение 
объединения вокруг 
национальной идеи. Так что 
всё у нас впереди!!! Может быть 
я скоро смогу написать Вам 
на белорусском языке)».

Ад сярэдзіны жніўня Ірына 
Бондзюк вядзе свой ФБ ужо па-
беларуску.

Нацыянальнае вызвалень-
не і адасабленьне

Беларусу ня  трэба ўступаць 
у Эўразьвяз, каб адчуваць сябе 
эўрапейцам, беларус гэта і  так 
ведае. Ён лічыць, што ў суседняй 

Польшчы не  цывілізацыя, 
а  «таксама цывілізацыя», 
як і ў Беларусі.

І  мы  сапраўды ведаем, што 
беларус  — гэта эўрапеец, які 
жыве ў  Эўропе. Ужо тысячу 
гадоў ён  гэтак сама, як  і  людзі 
ў  Нямеччыне, Францыі, Італіі 
або Гішпаніі, урабляе зямлю, 
гадуе сьвіней, сушыць кумпякі 
і кілбасы, будуе жыльлё ў вёсках 
і гарадах і моліцца ў храмах. Гэта 
разумеюць і  апошнія месяцы 
пра гэта гавораць палітыкі 
і простыя людзі.

Былы чыноўнік Адміністрацыі 
прэзыдэнта Аляксандар 
Пласкавіцкі ў  пачатку жніўня 
ў інтэрвію Свабодзе:

«Сёньняшняе абурэньне 
народу ніяк не  выглядае 
празаходнім ці прарасейскім...»

Зварот да  дэпутатаў 
Эўрапарлямэнту 25 жніўня 2020 
году Сьвятланы Ціханоўскай:

«Беларусь прачнулася. 
Мы  больш не  апазыцыя. 
Нас цяпер большасьць... 
Рэвалюцыя ў  Беларусі  — гэта 
не  геапалітычная рэвалюцыя. 
Гэта не  прарасейская, 
не  антырасейская рэвалюцыя. 
Гэтая рэвалюцыя ня  супраць 
Эўрапейскага Зьвязу 
і  не  праэўрапейская. Гэта 
дэмакратычная рэвалюцыя. 
Гэта імкненьне нацыі вырашаць 
свае праблемы самой...

Я  заклікаю ўсе краіны сьвету 
паважаць асноўнае права 
нацыі на  самавызначэньне. 
Я  заклікаю ўсе краіны сьвету 
паважаць сувэрэнітэт Беларусі. 
Я  заклікаю ўсе краіны сьвету 
паважаць тэрытарыяльную 
цэласнасьць Беларусі.

Беларусь  — частка Эўропы. 
Культурна, гістарычна 
і  геаграфічна. Мы  адданыя 
нормам міжнароднага права 
і  хочам заняць годнае месца 
сярод іншых народаў Эўропы».

Пра гэта  ж сьведчыла і  ўся 
глыбока нацыянальная рыто-
рыка трыюмвірату ў  складзе 
Святланы Ціханоўскай, Марыі 
Калесьнікавай і  Веранікі 
Цапкалы падчас выбарчай 
кампаніі.

Містычны маніфэст белару-
саў

Але вяршынным 
сьведчаньнем працэсу 
нараджэньня беларускай 
нацыі я  лічу выступленьне 
простага работніка-будаўніка 
з Горадні, супрацоўніка 

«Горадняжылбуду». Калі я  гэта 
пачуў, у  мяне заварушыліся 
валасы на  галаве і  з  вачэй 
паліліся сьлёзы.

Я  ня  думаў, што калі-небудзь 
такое пачую  — як  вуснамі 
простага чалавека мой народ 
містычна агучыць сваю 
спрадвечную мару  — мару 
ляснога беларуса-хутараніна 
жыць на сваім кавалку зямлі без 
гаспадароў над ім  — сьціпла, 
сумленна і культурна.

Мару народу, які 
стагодзьдзямі, у  адрозьненьне 
ад  паноўных клясаў, трымаў 
строгі парадак і  чысьціню 
ў  хатах, а  з  прыёму ежы зрабіў 
цэлы культурна-герархічны 
рытуал.

І  гэта маніфэст нашага 
спрадвечнага сьціплага 
і  культурнага народу, які 
стагодзьдзямі цярпеў ад  сваіх 
і  чужых гаспадароў і  марыў 
усяго толькі пра спакойную 
працу на  сябе самога і  сваіх 
дзяцей.

Рабочы «Горадняжылбуду» 
сказаў літаральна наступнае:

«Я  гаржусь дзяйсьцьвіцельна 
сваім беларускім народам. 
Мне не  нада ні  НАТА, ні  Расія. 
Мы  далжны быць адны  — 
з  нармальным чэсным 
рукаводзствам. Ва  главе такой 
жа  самы должан прэзыдэнт 
быць чэсны, как і мы».

Вось чаму тое, што цяпер 
адбываецца ў  Беларусі,  — 
гэта Вялікае Беларускае 
Нацыянальнае Паўстаньне. 
А ўлічваючы, што паўстаньне — 
гэта апошні этап вызваленьня 
беларусаў ад вонкавых уплываў 
і  залежнасьцяў, яго можна 
называць і  нацыянальна-
вызвольным.

Сьвет, у  выпадку паразы 
паўстаньня, будзе вінаваты 
ў тым, што не аказаў беларусам 
дастатковай дапамогі, і  стане 
бяднейшым.

І  цяпер ужо зразумела  — 
нічога не  было дарэмна. 
Ніводная ахвяра, ніводная 
сьляза, ніводны пакутны ўздых 
перад шыбеніцай, расстрэлам 
ці  пад катаваньнем, ніводная 
кніга, артыкул і  нават слова, 
прамоўленае беларускімі 
палітыкамі, інтэлектуаламі 
і патрыётамі. Нічога не прапала 
і не памерла.

ЖЫВЕ БЕЛАРУСЬ!
Сяргей Абламейка

Радыё Свабоды

НОВАЯ БЕЛАРУСЬ

Пра тое, што 25-га жніўня ў Верхнякрывінскім 
сельсавеце збіраюцца прадстаўнікі улады 
і актыву раёна, я не ведаў. Як не ведалі пра тое 
і дзесяткі іншых жыхароў сельсавета, якія былі 
ў гэты дзень занятыя сваімі звычайнымі справамі. 
Іх проста не апавясцілі. Хаця ёсць інтэрнэт, сайт 
райвыканкаму, раённая газета і г.д.

Але  ж, калі ўсе людзі нават 
і  з’явіліся  б на  размову, што 
новага змаглі б яны распавесці 
прадстаўнікам улады? Што 
новага пачуць ад  іх? Пра 
пабітыя неграйдаваныя дарогі? 
Пра недагледжаныя грамадскія 
месцы? Пра тое, што напісала 
«Зара»: «выдаліць аварыйныя 
дрэвы, аднавіць асвятленне, 
убраць звалку ля  могілак, 
дапамагчы ў  барацьбе 
з  баршчэўнікам Сасноўскага...» 
Або як  нарыхтаваць сабе дроў, 
абмалаціць прысядзібныя 
участкі?

Скажам шчыра: наша ўлада, 
якая не  выбіраецца намі, 
а  прызначаецца «зверху»,  — 
проста недзеяздольная. 
Яна толькі робіць нясмелыя 
спробы падчас нейкіх 
палітычных кампаній сустрэцца 
з  людзьмі. І  пасля тых сустрэч 
нейкага маштабнага дзеяння 
не пачынаецца. Яе імпэт патухае 
на 4 гады да чарговай кампаніі. 

А  праблемы, якія 
не  вырашаюцца, нарастаюць 
як  снежны камяк. І  тое 
адбываецца нават не па ляноце 
нашых чыноўнікаў, а  па  зусім 
іншай прычыне. Наша 
сённяшняя ўлада проста 
не  здольная сама, без 
ініцыятывы ВОЛЬНЫХ людзей, 
вырашыць тыя праблемы.

Сістэма наша, як  вядома, 
камандна-адміністрацыйная. 
Гэта значыць, ты  атрымаў 
каманду і  мусіш яе  выканаць, 
а  інакш табе дадуць 
адміністрацыйнае пакаранне. 
Але  ж каманды мусяць быць 
своечасовыя і разумныя. А гэта 
значыць, што чыноўнік, які 
іх  аддае, мусіць дзень і  ноч 
дбаць не  пра сваю хворую 
цешчу, якую яму трэба адвезці 
да  бальніцы, а  аб  праблемах 
раёна. Спаць і  прачынацца 
з  імі. Маладыя так і робяць, 
або спрабуюць тое рабіць. Але, 
гледзячы на тое, як працуюць 
"аксакалы", іхні імпэт пакрысе 
знікае.

Таму пагодзімся з  той 
аксіёмай, што такіх чыноўнікаў 
у  нас няма. Яны ўсе — людзі, 
і  не  могуць фізічна працаваць 
на  знос. А  таму камандна-
адміністрацыйная сістэма сябе 

даўным-даўно зжыла. Аніхто 
не  можа зрабіць лепш, чым 
чалавек, які вызвалены ад 
путаў кіраўніцтва, тым больш 
вельмі часта кіруе чыноўнік, які 
некампетэнтны. І  той пераход 
да  новай сістэмы, сістэмы 
САМАКІРАВАННЯ, вось-вось 
наступіць. 

Яго тармозіць цяперашняя 
ўлада. Яе  цалкам задавальняе 
сітуацыя з  заробкамі, калі 
чыноўнік атрымоўвае ў  разы 
больш за  непасрэднага 
выканаўцу работ. 
Як  толькі гэтага выканаўцу 
разняволяць, пакажуць яму 
шляхі да  САМАКІРАВАННЯ, 
да  магчымасці законна 
разбагацець, сітуацыя зменіцца 
сама сабой. Але на  тое 
патрэбныя палітычныя змены 
ў вярхушцы.

Пакуль што ўладная 
вертыкаль, адгароджаная 
ад  народа чыноўнікамі 
з  шматтысячнымі заробкамі, 
не  хоча ісці на  падобны крок. 
Але найбліжэйшая сітуацыя 
на рынку працы, чарговы абвал 
беларускага рубля, чарговае 
паніжэнне заробкаў могуць 
прывесці да  небывалага 
незадавальнення простага 
люду, нават калгаснікаў. 
І  тады не  дапамогуць аніякія 
«зомбаскрынкі», аніякія 
ўгаворы, аніякія саступкі. 

Кожны вольны чалавек 
на  зямлі з’яўляецца крыніцай 
нечуванага прагрэсу. Нашай 
краіне толькі тады можна 
будзе пайсці наперад гіганцкімі 
крокамі, калі чыноўнікі 
выпусцяць"рабоў" з  сваіх 
жалезных абдымкаў  — 
«не  велено», «не  положено», 
«без тебя знаем»... 

Наша сіла — у нашай свабодзе. 
Пераход да  гэтай новай 

сістэмы будзе нялёгкі. 
Бо  чалавек не  мае перад 
вачыма гатовых шаблонаў для 
дзеяння. Але гэты пераход  — 
адзінае, што прывядзе нашае 
грамадства ад сённяшняй 
ч ы н о ў н і ц к а - п а л і ц э й с к а й 
дзяржавы да ВОЛЬНАГА 
ГРАМАДСТВА РОЎНЫХ ЛЮДЗЕЙ. 

І  тады з’явяцца і  фінансы, 
і магчымасці.

Г.Станкевіч

ЯК НАМ ЖЫЦЬ 
ДАЛЕЙ?

Віцебскае гарадское жыллёва-
камунальная гаспадарка аб'я-
віла закупку паслуг па выко-
шванне трымерам газонаў на 
тэрыторыі Бешанковіцкага 
раёна.

Паслугі па пакосу газонаў 
закупляюцца на перыяд з 21 
верасня па 31 кастрычніка бягу-

чага года. Скасіць трэба будзе 
136.842,1 квадратных метры 
травы.

Арыенціровачны кошт работ, 
якія змешчаны ў запыце цэнавых 
прапаноў, складае 26 000 
рублёў. Фінансуецца закупка за 
кошт бюджэтных сродкаў.

"ННВ"

Амаль 10 000 даляраў выдаткуюць ў кастрычніку 
на касьбу газонаў ў Бешанковіцкім раёне.

КАСЬБА
ЗА 26 000 РУБЛЁЎ

У мінулым годзе ў Талачынскім 
раёне бачылі зубра. Гэтым 
летам жывёла з'явілася яшчэ 
ў некалькіх раёнах Віцебскай 
вобласці: Бешанковіцкім, 
Лепельскім, Чашніцкім, 
Вушацкім, Полацкім. А некалькі 
дзён таму яго ўбачылі і ў самім 
Полацку.

У кожнай вёсцы, куды ён 
прыходзіў, людзі здымалі 
ляснога госця на фота і відэа. 
Спецыялісты лічаць, што 
гэта - адзін і той жа зубр, а 
падарожнічае ён з Магілёўскай 
вобласці. Падрабязнасці 
паведамляе ТРК «Віцебск».

Нагадаем, 31-га жніўня зубр 
прыйшоў у вёску побач з 
Полацкам, а вечарам у той жа 
дзень яго бачылі ўжо ў горадзе. 
А ў пачатку жніўня зубр гуляў 
блізу вёскі Гомель Полацкага 

раёна.
У ліпені «цар Белавежы» 

прыйшоў на падворку ў вёсцы 
Краснае Вушацкага раёна. 
Гаспадыня не спалохалася 
і зняла відэа з блізкай 
адлегласьці.

А да гэтага зубра бачылі яшчэ 
ў адной вёсцы ў Віцебскай 
вобласці - у Вішкавічах 
Чашніцкага раёна. Ён зайшоў на 
лужок і спакойна хадзіў паміж 
двума копамі сена.

Восенню мінулага года зубра 
бачылі і ў ваколіцах Талачына.

У абласным камітэце 
прыродных рэсурсаў і аховы 
навакольнага асяроддзя 
лічаць, што гэта - адзін і той жа 
падарожнік.

- За гэтым зубрам мы сочым 
з мінулага года, - кажа галоўны 
спецыяліст камітэта Генадзь 

Гарланаў. - У гэтым годзе ён ужо 
быў у Чашніцкім, Бешанковіцкім, 
Лепельскім, Вушацкім, Полацкім 
раёнах. Ёсць здагадка, што 
зубр прыйшоў з Магілёўскай 
вобласці. Для гэтай жывёлы 
150-200 км за два гады - не 
вельмі вялікая адлегласць.

Корм зубр знаходзіў сабе, у 
прыватнасці, і на фермах - яго 
там бачылі.

За зубрам, па словах 
Гарланава, назіраюць. І ў 
выпадку, калі яго знаходжанне 
ў населеных пунктах будзе 
пагражаць людзям, спецыялісты 
правядуць «мерапрыемства, 
якое адпудзіць».

Зубр - чырванакніжныя 
жывёла. Сёння ў Беларусі больш 
за 1,5 тысячы гэтых жывёл. На 
Віцебшчыне папуляцыя жыве 
ў Бярэзінскім біясферным 
запаведніку і заказніку 
«Чырвоны Бор».

TUT.BY

Адкуль трапіў у Бешанковіцкі раён зубр, які стаў 
героем відэа ў Інтэрнэце.

ЗАЎЗЯТЫ ПАДАРОЖНІК
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   АВГУСТОВСКИЕ ПРОТЕСТЫ

Сёньня роўна месяц, як Беларусь жыве ва ўмовах 
рэвалюцыі. Яна здарылася нечакана для ўсіх, у 
тым ліку для беларускіх і замежных палітыкаў і 
экспэртаў. Акцыі пратэсту прагназавалі ўсе, але 
мала хто чакаў такога іх маштабу, зацятасьці і 
працягласьці.

Рэвалюцыі не мінаюць 
бясьледна

Найперш усе гэтыя падзеі сталі 
неспадзяванымі для кіроўнага 
рэжыму, які паспрабаваў у 
першыя тры дні «закачаць у 
асфальт» усіх незадаволеных. 
Раней гэта спрацоўвала, а цяпер 
стала дадатковым чыньнікам 
абурэньня грамадзтва.

Першыя тры дні пасьля 
выбараў Беларусь перажыла 
кароткую грамадзянскую 
вайну. Некалькі забітых, сотні 
параненых і пакалечаных 
катаваньнямі, тысячы 
затрыманых.

Падзеі ў Беларусі лішні раз 
пацьвярджаюць вядомую 
выснову, што ніводная 
рэвалюцыя ў сьвеце не 
была прадказаная. І нават 
калі беларуская рэвалюцыя 
закончыцца паразай, яна ўсё 
роўна ўвойдзе ў гісторыю і 
будзе мець вялізны ўплыў 
на далейшае разьвіцьцё 

МЕСЯЦ БЕЛАРУСКАЙ РЭВАЛЮЦЫІ

краіны. Бо рэвалюцыі не 
праходзяць бясьсьледна. 
За гэтыя тры месяцы была 
фактычна сфармаваная 
грамадзянская супольнасьць, 
адбыўся завяршальны працэс 
фармаваньня беларускай нацыі.

Рэвалюцыя годнасьці
Прычым, зьвярніце ўвагу, 

пратэстоўцы не выстаўляюць 
ніякіх эканамічных 
патрабаваньняў. Гэта беларускі 
варыянт украінскай «рэвалюцыі 
годнасьці». Мусіць, гэта ўвогуле 
прыкмета любой рэвалюцыі ХХІ 
стагодзьдзя.

Можна лёгка памыліцца, але, 
здаецца, самы небясьпечны 
для кіроўнага рэжыму момант, 
пік рэвалюцыі ўжо прайшоў. 
То былі першыя 10 дзён пасьля 
выбараў, калі спрабавалі 
аб’явіць усеагульны страйк 
на дзяржпрадпрыемствах. 
Страйкавалі нават супрацоўнікі 
БТ. Расея нейкі час хісталася, не 
вызначылася ў сваёй пазыцыі 

адносна Беларусі. На некалькі 
дзён спыніліся затрыманьні 
апанэнтаў рэжыму.

Аднак маральна-псыхалягічны 
ціск народнага пратэсту на 
дзяржаўныя інстытуты не 
прывёў да іх нэўтралізацыі. Бо 
гэтыя дзяржаўныя інстытуты 
ніяк не залежаць ад грамадзтва. 
Адсутнічаюць мэханізмы 
зваротнай сувязі.

Вяртаньне да рэпрэсій
Потым улады перайшлі 

ў наступ. Яны вярнуліся да 
звыклага мэтаду палітычных 
рэпрэсій. Гэта адзіны інструмэнт, 
які ёсьць у арсэнале рэжыму. 
Прычым з кожным днём 
рэпрэсіі ўзмацняюцца. Тактыка 
немудрагелістая. Стаўка робіцца 
на тое, каб усіх задушыць, 
вярнуць краіну ў перадвыбарчы 
стан. Але дзеля гэтага ўладам 
спатрэбіцца ствараць 
канцлягеры, бо турмаў і калёній 
на ўсіх ня хопіць. Вельмі ж шмат 
пратэстоўцаў.

Казаць пра нейкую стратэгію і 
тактыку праціўнікаў рэжыму не 
выпадае. Бо няма адзінага штабу, 
цэнтру, працуе спантанная 
самаарганізацыя грамадзтва. 
Тут спадзевы толькі на працяг 
масавасьці пратэсту, а таксама 

на эканамічны крызіс, які 
можа даць дадатковы імпульс 
незадаволеньня.

Таксама адбываецца працэс 
эрозіі тых карпаратыўных 
інстытутаў, на якія раней 
абапіраўся рэжым, дзяржапарат. 
Маю на ўвазе Царкву (Лукашэнка 
быў вымушаны выціснуць за 
мяжу кіраўнікоў Праваслаўнай 
і Каталіцкай цэркваў), выхад 
людзей, хоць і ня масавы, 
з афіцыйных прафсаюзаў, 
БРСМ. Нават дзяржаўныя 
прадпрыемствы — апора 
беларускай сацыяльнай мадэлі 
— сталі нядобранадзейнымі. 
Іх калектывы выказалі пратэст, 
на МЗКТ Лукашэнка зазнаў 
абструкцыю.

Рэзка ўзрос уплыў Расеі
Таму пакуль існуе часовая 

раўнавага і пэўны палітычны 
тупік. Паколькі Лукашэнка 
адмаўляецца ад перамоваў, 
то зыход палітычнага крызісу 
можа адбыцца толькі ў выніку 
абсалютнай перамогі аднаго з 
бакоў канфлікту.

Тым часам за гэта месяц 
у краіне адбыліся значныя 
перамены. Аляксандар 
Лукашэнка, які чвэрць 
стагодзьдзя зьяўляўся гарантам 

беларускай стабільнасьці, 
раптам стаў галоўным чыньнікам 
дэстабілізацыі Беларусі.

Падзеі апошняга месяца 
нанесьлі зьнішчальны ўдар 
па міжнароднай суб’ектнасьці 
Беларусі. Практычна зьнік 
заходні вэктар. Увогуле 
разбурана шматвэктарнасьць 
беларускай замежнай 
палітыкі. Рэзка ўзрос уплыў 
Расеі на ўнутраныя працэсы 
ў Беларусі. Дажыліся да таго, 
што на перамовах у Маскве 
паміж міністрамі замежных 
спраў Беларусі і Расеі 
Ўладзімерам Макеем і Сяргеем 
Лаўровым абмяркоўвалася 
канстытуцыйная рэформа ў 
краіне.

Дарэчы, гэтая канстуцыйная 
рэформа, якую нібыта 
плянуецца ажыцьцявіць 
праз два гады, ніякім чынам 
не зьяўляецца спосабам 
вырашэньня палітычнага 
крызісу ў Беларусі. Гэта ўвогуле 
ход убок ад галоўнага пытаньня 
беларускай рэвалюцыі — 
пытаньня аб легітымнасьці 
існага рэжыму і прэзыдэнцтва 
Аляксандра Лукашэнкі.

Валера Карбалевіч
www.svaboda.org

Нобелеўскі лаўрэат у галіне 
літаратуры і член прэзідыума 
Каардынацыйнай рады 
беларускай апазіцыі Святлана 
Алексіевіч паведаміла, што 
не збіраецца з'язджаць з 
Беларусі на фоне затрыманняў 
і гвалтоўнага вывазу з краіны 
астатніх членаў прэзідыума 
КР, піша  dw.com. "Я не хачу 
пакідаць краіну", — заявіла яна 
ў сераду, 9 верасня, выйшаўшы 
да прысутных ля яе кватэры 
журналістаў, пасля таго як 
раней у кватэру спрабавалі 
ўварвацца людзі ў масках.

Адначасова Алексіевіч 
раскрытыкавала практыку 
беларускіх сілавікоў 
"адпраўляць людзей кудысьці" 
за межы краіны і адзначыла, 
што сябру Прэзідыума 
КР Марыі Калеснікавай 
атрымалася спыніць такія 
дзеянні. Пісьменніца таксама 
паведаміла, што ў той жа дзень 
раніцай ёй хтосьці "без канца 
тэлефанаваў у дзверы", прычым 
гэта былі "прафесійныя званкі". 
Акрамя таго, яна паведаміла 
аб сачэнні за ёй на працягу 
месяца пасля прэзідэнцкіх 
выбараў.

Святлана Алексіевіч падкрэс-
ліла, што Каардынацыйная рада 
працягне працу, нягледзячы на 
дзеянні ўладаў у дачыненні да 
яго членаў. "Каардынацыйная 
рада будзе жыць, мы яе зрабілі 
пашыранай", — адзначыла 
яна і паказала, што працаваць 
у ім выказалі жаданне 4000 
чалавек.

Пратэстуе не Каардына-
цыйная рада, а народ

Раніцай таго ж дня, калі 
невядомыя спрабавалі трапіць 
у кватэру Алексіевіч, яна 
апублікавала заяву на сайце 
Беларускага ПЭН-цэнтра, 
які яна ўзначальвае. У ім 
пісьменніца падкрэсліла, што 
акцыі пратэсту ў Беларусі 
праводзяць на сябры КР, а 
грамадзянская супольнасць.

"Спачатку ў нас скралі краіну, 
выкрадаюць лепшых з нас. 
Але замест выдраных з нашых 
шэрагаў прыйдуць сотні іншых. 
Паўстаў не Каардынацыйны 
камітэт. Паўстала краіна. Я 
хачу паўтарыць тое, што кажу 
заўсёды. Мы не рыхтавалі 
пераварот. Мы хацелі не 
дапусціць расколу ў нашай 
краіне. Мы хацелі, каб у 
грамадстве пачаўся дыялог. 
Лукашэнка кажа, што не будзе 
гаварыць з вуліцай, а вуліца — 
гэта сотні тысяч людзей, якія 
кожную нядзелю і кожны дзень 
выходзяць на вуліцу. Гэта не 
вуліца. Гэта народ", — заявіла 
Алексіевіч.

Святлана Алексіевіч — адзіны, 
які застаецца на свабодзе і ў 
Беларусі член прэзідыума КР, 
хоць па стане здароўя пакуль 
не хадзіла на яго пасяджэння. 
9 верасня быў затрыманы 
член КР Максім Знак, у той жа 
дзень стала вядома аб арышце 
Марыі Калеснікавай, якая была 
выкрадзена 7 верасня і якую 
ўлады спрабавалі гвалтоўна 
вывезці з краіны.

Нобелеўскі лаўрэат Святлана Алексіевіч — 
адзіны член прэзыдыюму Канстытуцыйнай рады 
беларускай апазіцыі, які застаецца на свабодзе і ў 
Беларусі.

АЛЕКСІЕВІЧ: 
Я НЕ ХАЧУ 

ПАКІДАЦЬ КРАІНУ В распоряжении TUT.BY несколько дней назад 
оказался документ, полученный от источников в 
здравоохранении, под названием «Обращения 
улица_с 09.08.2020». В нем указаны данные 
более 1100 человек, которые обращались за 
медицинской помощью, а также описание 
полученных ими травм. TUT.BY смог проверить эту 
информацию в пяти клиниках Минска — их данные 
практически полностью совпадают с теми, что 
указаны в документе. В некоторых клиниках мы 
информацию подтвердить или опровергнуть не 
смогли, поэтому диагнозы оттуда не используем. 
И — хотим еще раз обратить внимание на то, что 
этот документ получен нами из неофициальных 
источников.

Полученный документ 
представляет собой списки 
тех, кто с 9 по 23 августа 
«при проведении уличных 
мероприятий» обращался 
за медицинской помощью 
или получал ее в разных 
медучреждениях Минска.

В нем указаны место и время 
обращения, диагноз скорой 
медицинской помощи, куда 
направлен для оказания 
помощи и диагноз стационара.

Согласно документу, в 
Минске медицинская помощь 
понадобилась примерно 1140 
лицам.

Напротив одного 
«неизвестного» указана «смерть 
до приезда». Вероятно, это 
был Александр Тарайковский: 
указанные время и место 
обращения совпадают с 
обстоятельствами его гибели…

Какие травмы 
зафиксированы у тех, кто 
обращался за помощью в 
ночь с 9 на 10 августа

Как указано в документе, 
пострадавших в период с 9 
на 10 августа в столице было 
не менее ста человек (во всех 
клиниках Минска, с учетом тех, 
где мы не смогли подтвердить 

все данные). Весь вечер и ночь 
их забирала скорая и отвозила 
в разные больницы. Пациентов 
с наиболее тяжелыми травмами 
везли в Главный военный 
госпиталь.

В военный госпиталь в ту ночь 
поступило несколько десятков 
человек с осколочными 
ранениями лица, груди, живота 
и конечностей, рваными 
ранами, огнестрельными 
ранениями, ожогами верхних 
конечностей и живота.

Вот так звучат диагнозы 
некоторых пострадавших:

- огнестрельное проникаю-
щее ранение живота, эвентра-
ция тонкого кишечника,

- открытая травма грудной 
клетки, травматический шок,

- минно-взрывная травма 
бедра, ЧМТ средней степени 
тяжести, ушибы мягких тканей 
головы,

- оскольчатое ранение шеи, 
правого предплечья,

- проникающее оскольчатое 
ранение передней поверхности 
шеи,

- химический ожог конъюнк-
тивы роговицы обоих глаз,

- множественные огнестрель-
ные раны туловища, правой 

С КАКИМИ ТРАВМАМИ 
ВЕЗЛИ В БОЛЬНИЦЫ…

нижней конечности,
- рваная рана обеих стоп, 

рана лица.
Также в ту ночь, согласно 

этому неофициальному 
документу, у трех человек 
был зафиксирован перелом 
основания или свода черепа. У 
одного из них был оскольчатый 
перелом костей свода и 
основания черепа, лицевого 
скелета, пневмоцефалия 
(скопление воздуха внутри 
черепа), геморрагический ушиб 
головного мозга, гематома 
правой лобной области. Их, 
по нашим данным, которые 
не удалось верифицировать, 
привозили в 5-ю больницу.

У еще одного человека 
зафиксировали открытую 
черепно-мозговую травму 
средней степени тяжести, 
острую оболочечную гематому, 
перелом свода и основания 
черепа, пневмоцефалию, 
закрытый перелом 2–7 ребер 
справа, а также состояние 
алкогольного опьянения под 
вопросом. Он попал в 4-ю 
больницу.

С какими травмами приво-
зили пациентов, которых 
скорая забирала с Окрестина

У некоторых пострадавших 
местом обращения указан 1-й 
переулок Окрестина, 36, — по 
этому адресу находится Центр 
изоляции правонарушителей 
ГУВД Мингорисполкома. 
Оттуда, согласно документу, 
госпитализировали около 50 
человек, вызовы по указанному 
адресу поступали в скорую с 
раннего утра 10-го по 15 августа 
(15-го с Окрестина увезли 
одного). После обследования 
в стационаре пациентам 
ставили различные диагнозы, 
в основном — множественные 
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ушибы мягких тканей, грудной клетки, 
гематомы бедер и ягодичной области, 
ушибленные раны теменно-височной 
области, реже — переломы ребер, рук и 
пальцев, закрытую ЧМТ.

Некоторые из задержанных поступали 
в больницу с судорожным приступом, 
состоянием после эпилептического 
приступа, травмами глаз, 
гипертоническим кризом, закрытым 
переломом правого надколенника со 
смещением отломков.

У двоих задержанных и позже 
госпитализированных из ЦИП был 
выявлен алкоголь в крови. У одного 
человека — 0,7 промилле, у другого — 
3,3 промилле. Еще у троих состояние 
алкогольного опьянения стоит под 
знаком вопроса.

Если внимательно изучить документ, 
то можно заметить, что в некоторых 
случаях (примерно пяти) местом 
обращения указаны разные РУВД 
Минска.

Например, 10 августа, указано 
в документе, из Ленинского РУВД 
госпитализировали двух человек: 
одного — с резаными ранами обеих 
бедер, другого — в состоянии после 
электротравмы. После посещения 
больницы они направились домой.

Вечером 12 августа из Первомайского 
РУВД госпитализировали человека с 
закрытой ЧМТ, сотрясением головного 
мозга, ушибом мягких тканей головы и 
поясничной области, множественными 
гематомами нижних конечностей.

Ранним утром 13 августа из Ленинского 
РУВД забрали человека с закрытой ЧМТ, 
сотрясением головного мозга, ушибом 
мягких тканей теменной области справа, 
переломом носа.

В ночь на 13-е августа из Партизанского 
РУВД госпитализировали человека 
после приступа эпилепсии, с закрытой 
ЧМТ, переломом верхней стенки 
верхнечелюстной пазухи.

(скарочана)
tut.by

   АВГУСТОВСКИЕ ПРОТЕСТЫ

Система подавления и запугивания 
работает на износ, и масштабы задачи 
очевидно превышают возможности 
и ресурсы. Если три сотрудника 
правоохранительных органов нужны для 
того, чтобы ночью охранять будку в одном 
из дворов Минска ради обеспечения 
порядка в виде черного квадрата на стене 
и противодействия воцарению хаоса в 
виде изображения «диджеев перемен», то 
сколько человеко-часов надо на срывание 
сотен флагов, срезание тысяч ленточек и 
задержание всё выходящих и выходящих 
на улицу и из себя мужчин и женщин, 
студентов и айтишников, журналистов и 
врачей. А еще приходится отвлекаться 
на эмчеэсников, осводовцев, сигналящих 
водителей, рисующих на асфальте детей и 
их родителей, спортсменов, нобелевских 
лауреатов и католических архиепископов.

Уголовные дела возбуждаются пачками, 
административки льются рекой. Степень 
абсурдности претензий при этом 
значения не имеет. Как и соблюдение 
законов, хотя бы формальное. Президент 
же прямо сказал, мол, «иногда не до 
законов». Особенно когда в стране 
«осуществляется практически наглая 
интервенция», которая «подогревается 
изнутри» и «руководится извне».

Процессы абсурда (вроде суда 
над спасателями ОСВОДа, не туда 
высадившими вытащенных из воды 
участников акции, убегавших от 
силовиков) сменяются процессами 
мести, где бывший телеведущий ОНТ и 
глава президентского пула журналистов 
Дмитрий Семченко получает 15 
суток. Семченко присутствовал на 
несанкционированном митинге еще до 
увольнения, 16 августа.

— В то время я был начальником 
президентского пула, с журналистским 
удостоверением. Я был там, чтобы по-
общаться с людьми, выяснить их мнение. 
Общался с теми, кто за действующую 
власть и против нее. Мне нужно было 
понять, что чувствует общество — от 
первоисточника. Я там был, но у меня не 
было транспарантов, я не выкрикивал 
лозунгов. На тот момент я был журналистом 
государственного телеканала ОНТ, — 
рассказывает Семченко.

Судья уточнила, был ли Дмитрий на 
митинге в рабочее время, а также каким 
образом и кто его туда направил. Очевидно, 
что шеф президентского пула вполне 
в состоянии самостоятельно принять 
решение о визите на любое мероприятие, 
примерно как шефу ГУБОПиКа 
Николаю Карпенкову не надо ничьих 
приказов, чтобы именем революции 
вынести стеклянную дверь кофейни. 
Отсутствие свидетелей правонарушения, 
совершенного опальным журналистом, 
судью не смутило. 15 суток.

Отомстили? Напугали? Лично Семченко 
— вряд ли. Остальным до сей поры 
честным журналистам, поглядывающим 
на сторону, видимо, стоит намотать на ус. 
Но пугать тоже надо уметь. Страх и гнев 
— это рядом, и эмоция может оказаться 
не той, на которую рассчитывали. 
Вот задержали журналистов TUT.BY, 
БелаПАН, «Комсомольской правды». 
Мы испугались? Отнюдь. Разозлились, 
возмутились, разбили лагерь под РУВД, 
нарисовали плакаты, написали во все 
мыслимые инстанции, подробнейше 
описали судебные перипетии с 
анонимными свидетелями в балаклавах, 
переписанным протоколом и 
абсурдными обвинениями, которые 
не могли быть правдой как минимум 
в силу ограниченности человеческих 

возможностей и неотменимости законов 
физики. Отрефлексировали решение 
суда. Работать на акциях, и разрешенных, 
и наоборот, не перестали.

Несмотря на беспрецедентные 
масштабы насилия и давления, 
масштабы солидарности раз за разом их 
перекрывают. К примеру, уволенному 
сотруднику МЧС, сообщившему 
о готовящихся снятиях флагов по 
нескольким адресам, моментально нашли 
и бесплатного адвоката для оспаривания 
увольнения, и замену служебному 
жилью. И это не учитывая действие 
многочисленных фондов помощи, 
которые в последнее время так озаботили 
правоохранительные органы, что 
некоторые руководители фондов даже 
удостоились упоминания в официальном 
телеграм-канале МВД. Мол, вы ему деньги 
перечисляете, а он «разъезжает на такси 
в Минске и Гомеле, расплачивается в 
торговых центрах и увеселительных 
заведениях». Так мы и налоги платим, а 
нанятые за наш счет силовики кошмарят 
недовольных.

Кстати, экономика протестующей 
страны — отдельная тема. В топке 
горячего августа сгорело 1,4 млрд 
долларов золотовалютных резервов, а 
доверие властям и рублю в сентябре не 
окрепло. Отток депозитов, перекрытие 
кредитования больно бьют по банковской 
системе, спасать которую дорого, а не 
спасать — еще дороже.

Аналогично — с удушением бизнеса 
и с разделением его на лояльный и не 
лояльный власти. Лукашенко сам сделал 
недвусмысленную оговорку, мол, все 
бизнесмены равны, но будет учитываться 
«преданность государству».  Так что если 
хочешь работать, придется перстень 
целовать. Кто-то из реального сектора и не 
побрезгует, поцелует, спасая свои активы. 
А вот ИТ-гвардия, незаметно из гламурных 
мажоров ставшая мозгами и кошельками 
движения перемен, просочится сквозь 
«синие пальцы» режима, унося с собой 
людей, инвестиции, технологии — ту 
энергию свободной мысли, которая не 
подчиняется приказам людей в погонах, 
не строится под ружье. В общем, панды в 
неволе — не размножаются

Кроме экономики не забудем про 
эстетику процесса. Про ту разницу между 
безликой массой цвета хаки с колготками 
на голове и яркими девушками, 
неизвестно откуда хлынувшими на улицы: 
сами — в белом, губы — в алом, огонь 
в глазах. Про сумасшедшую выходку 
Марии Колесниковой вообще молчу. Еще 
одна такая пленница, рвущая паспорта 
и шаблоны, — и силовикам потребуется 
психотерапевт и санаторий.

А с другой стороны — неблагозвучное 
#ямыбатька и убогие попытки 
объясняться в любви вождю в исполнении 
преимущественно силовиков и аграриев. 
Вроде и дело нехитрое, а тоже надо уметь. 
Чтобы и от души, и искренне, и без вот 
этого казенного «на практике доказана 
состоятельность стратегии руководства 
страны, и прежде всего, Главы государства 
Александра Григорьевича Лукашенко, 
сделавшего ставку на возрождение и 
развитие села».

И в противовес — море реальной 
помощи, поддержки, теплых слов, 
солидарности, уважения и восхищения. 
Того, чего нам не хватало годами. 
Новые белорусские люди, они, наконец, 
долюбленные.

(сокращено)
Ольга Лойко

ТUТ.BY

Скромные, терпеливые, местами пугливые белорусы за месяц 
расцвели. Страна, которая напоминала отмытый и аккуратно, но 
скучно причесанный Советский Союз, оказалась современной, 
креативной и стильной.

КАК БЕЛОРУСЫ 
ПОРВАЛИ ШАБЛОН 

Марш солидарности начался в 14 часов 
от городского загса на улице Ленина. 
Колонна пошла вниз, к ТРЦ «Марко-
сити».

Возле «Марко-сити» к маршу 
присоединились медики и студенты 
ветакадемии. Они шли в белых халатах.

С улицы Ленина колонна повернула на 
проспект Фрунзе. К этому моменту в ней 
шло, по разным оценкам, от 300 до 500 
человек.

Медики участвуют в мирных протестах 
уже по традиции, начиная с 13 августа. 
А будущие ветеринары вышли на марш 
впервые. Напомним, 2 и 3 сентября 
студенты ВГАВМ становились в цепь 
солидарности возле своего вуза, а 4 
сентября возле лабораторного корпуса 
начался «плановый ремонт».

Одна девушка-медик несла плакат с 
фотографиями омоновцев и словами 
«Вас будут лечить эти специалисты». 
У студентов-ветеринаров был плакат 
«Айболиты победят Бармалея».

Протестующие также держали плакаты 
«Тадэвуша Кандрусевіча на радзіму!», 
«Саша, уходи и ОМОН свой забери», «Не 
чапай!», «Правда победит силу и ложь» и 
другие.

Одна демонстрантка, с бутафорскими 
усами, несла плакат «Я не понял: я 
уволен? #ябатька».

Люди скандировали: «Лукашенко в 
автозак», «Пошел вон!», «Верым, можам, 
пераможам!» и другие лозунги.

Колонна демонстрантов дошла 
до медуниверситета на проспекте 
Фрунзе. Дальше их не пустила милиция. 
Силовики выстроились по обе стороны 
проспекта. Протестующие развернулись 
и пошли обратно — к площади Свободы.

Улицу Ленина также перегородили 
милиционеры. Здесь, возле кафе 
«Бульбяная», произошла первая стычка 
силовиков и демонстрантов. Люди 
хотели пройти вперед, но силовики не 
дали им такой возможности.

Одного мужчину милиционеры 
повалили на асфальт, били, в том числе 
дубинками. Его в итоге задержали.

Затем горожане перешли на 
противоположную сторону 

улицы Ленина. Там их ожидал ряд 
«космонавтов».

Протестующие с криками «Это 
наш город!» прорвали этот кордон и 
пошли дальше. Через парк на Богдана 
Хмельницкого они попали на улицу 
"Правды«.

На улице «Правды», чуть дальше 
облисполкома, протестующих снова 
встретила милиция. Демонстранты, 
несмотря на движущийся транспорт, 
перебежали дорогу и продолжили путь.

В начале пятого произошла вторая 
стычка с милицией. На этот раз — на 
пустыре в районе магазина «Пинскдрев» 
на улице «Правды». Милиция там 
задерживала и избивала дубинками 
мужчину. Митингующие это увидели, 
многие перепрыгнули через парапет и 
бросились ему на помощь.

Во время этого столкновения милиция 
применила против людей газ из 
баллончиков.

Через некоторое время горожане 
оттеснили милиционеров с пустыря к 
тротуару.

С улицы «Правды» горожане свернули 
на Смоленскую, потом двинулись по 
Московскому проспекту.

Милиция перекрыла перекресток 
Московского и улицы Чкалова. Тогда 
демонстранты свернули во дворы и 
таким образом вышли на проспект 
Строителей, а потом — на улицу Чкалова.

В районе Южного рынка произошло 
новое противостояние с милицией. 
Силовики разбили протестующих на две 
части и стали в кордон между ними.

— Когда мы едины, мы непобедимы! — 
подбадривали друг друга демонстранты.

Затем протестующие пошли к костелу 
Иисуса Милосердного на улице Воинов-
интернационалистов. Участников марша 
становилось меньше, люди расходились.

Около шести часов вечера марш 
завершился.

Среди задержанных — корреспондент 
Белсата Дмитрий Казакевич. Он 
находится в ИВС, сообщила TUT.BY его 
жена, Ирина Казакевич.

(скарочана)
TUT.BY

В Витебске четвертое воскресенье подряд проходят 
общегородские марши протеста против итогов президентских 
выборов. Раньше милиция просто наблюдала за демонстрантами 
и снимала их на видео. А 6 сентября в Витебске впервые 
произошли жесткие стычки силовиков с протестующими. 
Милиция применяла дубинки, газ из баллончиков. Несмотря 
на это, горожане отбивали тех, кого хотели задержать — и в 
некоторых случаях им удавалось.

«ВЫ ПУСТИЛИ ГАЗ НА 
НАС, МИРНЫХ ЛЮДЕЙ!»


